

Autores:

Cristina Flores Acedo Carmona

Ana María Fernández Tapia

ISHE 2024**The influence of social bonds, emotions and personality on punishment attitudes**

From an evolutionary point of view, different emotions such as jealousy and attitudes of trust seem to have influenced close and affective bonds, and cooperative behaviors respectively, both of them key pillars that contribute to guaranteeing, at different levels, the maintenance of the social bonds that form human groups. However, although punishment attitudes have been widely used in the analysis of the evolution of cooperation, they do not seem very relevant to explain cooperation and, therefore, the motivations that induce punishment attitudes remain unclear.

In this study, carried out on 174 participants, questionnaires and economic games were combined, the former to try to know aspects of the participants' personality that may affect their interpersonal relationships, and the latter to try to induce different emotions and punishment behaviors, which allow us to advance to know more about the factors that promote these punishing attitudes.

The results of the study provide different information about the emotions that are generated when presenting an unfavorable situation for the individual in different types of relationships, about how these induced emotions are related to each other and to different types of personality, and about what effect all these combinations may have to cause punishing attitudes. We try to test the hypothesis that punishment will depend on the type of relationship, which generates different emotional levels that, together with individuals' personality, will explain the different levels of punishment.

La influencia de los vínculos sociales, las emociones y personalidad en las actitudes de castigo

Desde un punto de vista evolutivo, distintas emociones como los celos y las actitudes de confianza, parecen haber influido en los vínculos afectivos y los comportamientos de cooperación respectivamente, pilares éstos últimos que contribuyen a garantizar, a diferentes niveles, el mantenimiento de los vínculos sociales que forman la base de los grupos humanos. Sin embargo, pese a que las actitudes de castigo han sido ampliamente utilizadas en el análisis de la evolución de la cooperación, su existencia no parece muy relevante para explicar dicha cooperación y, por tanto, sigue sin quedar claro qué motivaciones inducen las actitudes de castigo.

En este estudio, realizado a 174 participantes, se combinaron cuestionarios y juegos económicos, los primeros para tratar de conocer aspectos de la personalidad de los individuos que puedan afectar a sus relaciones interpersonales, y los segundos para tratar de inducir diferentes emociones y comportamientos de castigo, que permitan avanzar en el conocimiento sobre los factores que promueven esas actitudes de castigo.

Los resultados del estudio aportan diversa información sobre las emociones que se generan al plantear una situación desfavorable para el individuo ante distintos tipos de relaciones, cómo se relacionan dichas emociones inducidas entre sí y con distintos tipos de personalidad, y qué efecto pueden tener todas estas combinaciones para provocar las actitudes de castigo. Ponemos a prueba la hipótesis de que el castigo va a depender del tipo de relación existente, que genera diferentes niveles emocionales que, unidos a la propia personalidad van a explicar los diferentes niveles de castigo.